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Nyomtatott és online sajtó 
 

                  

 

Novák Katalin: az elnökségem a magyar emberekről szól 
2023. május 10. – MTI, Hirado.hu, MagyarHírlap, MagyarNemzet, Demokrata, Napi.hu,  

Az elnökségem a magyar emberekről szól, és szeretném, hogy ha azt éreznék, hogy minden 

magyar köztársasági elnökeként dolgozom, erről fog szólni a következő négy évem is - mondta 

Novák Katalin köztársasági elnök hivatalba lépésének első évfordulója alkalmából szerdán 

Budapesten, a Sándor-palotában. Az államfő közölte, hogy ezt a napot azokkal szeretné 

ünnepelni, akikkel az elmúlt egy évet megosztotta, hiszen ez az év a találkozások éve volt, ami 

azt jelentette, hogy minden napra jutott egy újonnan látott arc, volt alkalom megismerkedni 

egymással, meghallgatni a másik történetét. Novák Katalin azt mondta: szeretné, ha mindenki 

érezné, hogy minden magyar ember köztársasági elnökeként dolgozik, és ezt tervezi tenni a 

hátralévő négy évben is. A Sándor-palotába mintegy 300 meghívott vendég érkezett 

Magyarország különböző részeiről és a határon túlról. Novák Katalin kijelentette: ebben az 

évben lehetősége nyílt megtapasztalni azt, hogy Magyarország gazdagságát nem a természeti 

erőforrások vagy gazdasági kincsei adják, hanem elsősorban azok az emberek, akik itt élnek 

Magyarországon, a Kárpát-medencében vagy a diaszpórában magyar emberként. 

 

Szijjártó Péter: új kőolajvezeték épül Magyarország és Szerbia között 
2023. május 10. – MTI, ORIGO, Népszava, Hirado.hu, 444.hu, Index.hu, 24.hu 

Új, mintegy 128 kilométer hosszú kőolajvezeték épül Magyarország és Szerbia, Algyő és 

Újvidék között az ellátásbiztonság erősítése érdekében - jelentette be Szijjártó Péter 

külgazdasági és külügyminiszter szerdán Belgrádban. A minisztérium közleménye szerint a 

tárcavezető a magyar-szerb gazdasági vegyes bizottság ülését követő sajtótájékoztatón arról 

számolt be, hogy a Mol és a Transnafta együttműködésében tervezett csővezeték létesítéséről 

szóló szerződést a június 20-i kormánycsúcson írják majd alá. A két állam 

energiabiztonságának erősítése érdekében emellett megegyeztek arról, hogy az MVM és a 

Srbijagas közös regionális földgázkereskedő vállalatot hoz létre, illetve arról is, hogy 

Magyarország idén is százmillió köbméteres nagyságrendben fog földgázt tárolni Szerbiának - 

tájékoztatott. Közölte, hogy a szerb energiahálózat korszerűsítésében magyar cégek is részt 

fognak venni, s menetrend szerint haladnak a munkálatok a két villamos energiahálózatot 

összekötő interkonnektor kapacitásának megduplázására. 
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https://hirado.hu/belfold/cikk/2023/05/10/novak-katalin-az-elnoksegem-a-magyar-emberekrol-szol
https://www.origo.hu/nagyvilag/20230510-uj-koolajvezetek-epul-szerbia-magyarorszag-itthon.html
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Szijjártó: az EU-nak ma nagyobb szüksége lenne Szerbiára, mint Szerbiának az 

EU-ra 
2023. május 10. – MTI, ORIGO, MagyarNemzet, 444.hu, MagyarHang 

A jelenlegi nehéz helyzetben az Európai Unió bővítése hozhatná el a kontinens 

versenyképességének gyors javulását, így a közösségnek ma nagyobb szüksége lenne Szerbia 

csatlakozására, mint fordítva - közölte Szijjártó Péter külgazdasági és külügyminiszter szerdán 

Belgrádban. (…)"Nagyon nehéz észszerű politikával, észszerű megközelítéssel ma 

érvényesülni" - tette hozzá. Majd rámutatott, hogy a brüsszeli intézkedések csak tovább 

nehezítik a gazdasági szereplők helyzetét, miközben az Egyesült Államok elsőbbséget biztosít 

a hazai vállalatok számára. "Mi itt, Európában meg lábon, sőt tüdőn lőjük magunkat a 

szankciókkal" - mondta. "Ez nem a pozitív kilátásokat erősíti, azonban nekünk ezen 

körülmények között kell sikeresnek lennünk, ehhez pedig kiszámítható partnerségekre és 

megbízható, együttműködő partnerekre van szükség" - szögezte le, hozzátéve, hogy a magyar-

szerb kapcsolat épp ekként írható le. 

 

Szijjártó: Büszkék vagyunk arra, hogy a VMSZ hosszú évek óta hozzájárul Szerbia 

fejlődéséhez 
2023. május 10. – Magyarszo.rs 

A vajdasági magyarok jelentik a legerősebb összekötő kapcsot Magyarország és Szerbia között 

– írta közösségi oldalán Szijjártó Péter annak kapcsán, hogy a Vajdasági Magyar Szövetség 

elnökével találkozott. A vajdasági magyarok jelentik a legerősebb összekötő kapcsot 

Magyarország és Szerbia között - írta közösségi oldalán Szijjártó Péter annak kapcsán, hogy a 

Vajdasági Magyar Szövetség elnökével találkozott. Nemcsak európai, hanem 

világviszonylatban is egyedülálló a kisebbségvédelmi együttműködés országaink között – 

vélekedett a magyar külgazdasági és külügyminiszter. A tárcavezető azt írta, büszkék vagyunk 

arra, hogy a VMSZ hosszú évek óta kormánypártként járul hozzá Szerbia látványos 

fejlődéséhez. Bravó, Pásztor István! – tette hozzá Szijjártó. Az egyeztetés kapcsán a Facebook-

oldalán a VMSZ elnöke azt írta, öröm volt a mai találkozó is. Sok magyar-magyar és magyar-

szerb ügyet beszéltek át. Köszönöm miniszter úr barátságát és mindazt, amit a kapcsolataink 

építéséért tesz. A mai nap újabb impulzus – vélekedett Pásztor. 

 

Potápi Árpád János: megjelentek a Határtalanul! program idei felhívásai 
2023. május 10. – MTI, Hirado.hu, Krónika, Transtelex, Maszol, Székelyhon, Magyar Nemzet, 

Magyar Hírlap  

Megjelentek a Határtalanul! tanulmányi kirándulási program idei felhívásai, a program több 

új elemmel bővül - mondta Potápi Árpád János, a Miniszterelnökség nemzetpolitikáért felelős 

államtitkára szerdai budapesti sajtótájékoztatón. A jelentkezéseket június 9-ig lehet 

benyújtani. A program kerete négymilliárd forint, az igényelhető, vissza nem térítendő 

támogatás ötszázezer forinttól ötmillió forintig terjed, a megvalósulási időszak 2023. 

szeptember 1-től 2024. augusztus 31-ig tart - ismertette. A pályázati kiírás keretében legalább 
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https://www.origo.hu/itthon/20230510-eu-szerbia-szijjarto-peter.html
https://www.origo.hu/itthon/20230510-eu-szerbia-szijjarto-peter.html
https://www.magyarszo.rs/hu/5232/kozelet/285665/Szijj%C3%A1rt%C3%B3-B%C3%BCszk%C3%A9k-vagyunk-arra-hogy-a-VMSZ-hossz%C3%BA-%C3%A9vek-%C3%B3ta-hozz%C3%A1j%C3%A1rul-Szerbia-fejl%C5%91d%C3%A9s%C3%A9hez.htm
https://www.magyarszo.rs/hu/5232/kozelet/285665/Szijj%C3%A1rt%C3%B3-B%C3%BCszk%C3%A9k-vagyunk-arra-hogy-a-VMSZ-hossz%C3%BA-%C3%A9vek-%C3%B3ta-hozz%C3%A1j%C3%A1rul-Szerbia-fejl%C5%91d%C3%A9s%C3%A9hez.htm
https://hirado.hu/belfold/cikk/2023/05/10/potapi-arpad-janos-megjelentek-a-hatartalanul-program-idei-felhivasai
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kété jszakás tanulmányi kirándulás támogatható, amelyet magyarországi székhelyű általános 

iskola, hat vagy nyolc évfolyammal működő gimnázium szakgimnázium, vagy általános iskola 

feladatait is ellátó többcélú köznevelési intézmény, szakképző intézmény szervez. A 

kiránduláson a 2023/2024-es tanévben az általános iskola 7. évfolyamán, vagy a hat 

évfolyammal működő oktatási intézmény 3. évfolyamán, nappali rendszerű képzésben tanuló 

legalább tíz olyan diáknak kell részt vennie, aki a tanulmányi kirándulás időpontjában az 

oktatási intézménnyel tanulói jogviszonyban állnak. 

                
Elfogadta a képviselőház a közoktatási törvény tervezetét 
2023. május 10. – maszol.ro, Nyugati Jelen 

Első házként elfogadta szerdán a képviselőház a közoktatási törvény tervezetét. A 

jogszabályjavaslat 191 támogató és 68 ellenszavazatot kapott, 11 képviselő tartózkodott a 

voksoláskor. Szabó Ödön, az RMDSZ parlamenti képviselője a Maszol megkeresésre elmondta: 

azok a kisebbségi javaslatok, amik számukra fontosan voltak, azok bennmaradtak a 

törvénytervezetben. Összeségében teremt arra, hogy ne érintse hátrányosan a felekezeti és a 

kisebbségi oktatást. „A mi vonatkozásunkban jó a törvény” – jelentette ki. Hozzátette, vannak 

kisebb-nagyobb módosítások, amelyeket a szenátusban megpróbálnak kieszközölni, de szerint, 

ha a törvényt a jelenlegi formájában hirdetnék ki, az számukra elfogadható lenne. A 

törvénytervezet most átkerül a szenátus szakbizottságához, ugyanakkor egyes részei 

visszakerülnek még a képviselőházhoz, mert például a finanszírozási és a munkaügyi 

kérdésekben a képviselőház a döntő ház. Azt követőek kerülhet majd az államelnök elé 

kihirdetésre, hacsak az ellenzék nem nyújt be alkotmánybírósági keresetet ellene. Szabó Ödön 

ezt nem tartja kizártnak, ugyanakkor bízik abban, hogy az nem a kisebbségi oktatást érintő 

elemeket érinti majd, ugyanakkor bevallása szerint jelenleg nem is lát olyan elemet a 

törvényben, ami alkotmányossági szempontból kifogásolható lenne. 

 

A Melodyt még vihette a Sapientia, de a Continentalt már ugrásra készen várja a 

kolozsvári önkormányzat 
2023. május 10. – Krónika 

A kolozsvári polgármesteri hivatal azért nem élt elővásárlási jogával a főtéri Melody szálloda 

esetében – melyet végül a Sapientia Alapítvány vett meg –, mert annál is nagyobb jelképre, a 

Continental, azaz a volt New York Szállóra pályázik – erősítette meg Dan Tarcea 

alpolgármester. idén tavasszal elkezdte főtéri épületének, az egykori Melody szállodának a 

felújítását a Sapientia Alapítvány Kolozsváron. Az értékes ingatlant 2020-ban vásárolta meg az 

erdélyi magyar magánegyetemet működtető alapítvány, ez lett a Sapientia EMTE-n zajló 

néptáncoktatás helyszíne és az Erdélyi Hagyományok Háza Alapítvány kolozsvári székhelye. 

Most az egykori háromcsillagos szálloda épületén külső és belső felújítási munkálatokat is 

végeznek, a homlokzata és a teljes tetőszerkezete megújul. A munkálatok finanszírozását a 

magyar kormány biztosítja a Bethlen Gábor Alapkezelő Zrt.-n keresztül. Szenkovics Dezső, a 

E
rd

é
ly

 

https://maszol.ro/belfold/Elfogadta-a-kepviselohaz-a-kozoktatasi-torveny-tervezetet
https://kronikaonline.ro/erdelyi-hirek/a-melodyt-meg-vihette-a-sapientia-de-a-continentalt-mar-ugrasra-keszen-varja-a-kolozsvari-onkormanyzat
https://kronikaonline.ro/erdelyi-hirek/a-melodyt-meg-vihette-a-sapientia-de-a-continentalt-mar-ugrasra-keszen-varja-a-kolozsvari-onkormanyzat
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Sapientia Kolozsvári Karának dékánja korábban az MTI-nek elmondta, a nyár folyamán a teljes 

épületet átadják a kivitelező cégnek, ebben a periódusban semmiféle tevékenységre nem 

kerülhet sor az ingatlanban. Reményeik szerint ősszel, az új tanév kezdetével újra használatba 

vehetik az épületet. 

 

A történelem kigazolása 
2023. május 11. – Constantinovits Milán – Mandiner 

Szerb származású, görögkeleti vallású ükszülőm a magyar városvezetés tagjaként került a 

katolikus temetőbe, síremlékén gót betűs, német felirattal. Ma már hanyatlik az egykor 

soknemzetiségű bánáti város – de meg kell őrizni, ami menthető. Családunk apai ága a Bánság 

különleges vidékéről ered. Az egykoron a magyar korona főhatósága alá tartozó, történelmileg, 

kulturálisan összefüggő régiót ma államhatárok tördelik, fejlődése széttartóvá vált. A népek 

keveredése még érzékelhető, ám mind a romániai, mind a szerbiai oldal lassan veszít 

sokszínűségéből, és úgy egyáltalán a lélekszámából. A táj lassan kiürül.  

(A cikk teljes terjedelmében a Mandiner 2023. május 11-i számában olvasható). 

 

Turos: az RMDSZ nem fontolgatja a kormányból való kilépést, nincs is rajta ilyen 

irányú nyomás 
2023. május 10. – Krónika, maszol.ro 

Az RMDSZ nem fontolgatja a kormányból való kilépést, nincs is rajta ilyen irányú nyomás – 

nyilatkozta az Agerpres hírügynökségnek a szövetség szenátusi frakciójának vezetője. Turos 

Lóránd szerint a sajtóban kedd délután megjelent információ, miszerint az RMDSZ a 

kormányból való kilépést fontolgatja, téves. „Mi másfél évvel ezelőtt vállaltuk a kormányzást 

partnereink mellett, vállalva minden kockázatot és felelősséget. A koalíciós vezetők 

megerősítették, hogy tovább megyünk ezen a politikai úton, a vállalt megállapodás szerint. A 

mi szemszögünkből a kérdést lezártnak tekintjük, egyik koalíciós partner távozása sem merül 

fel” – szögezte le Turos. Nyomatékosította továbbá, hogy senki nem gyakorolt nyomást az 

RMDSZ-re, hogy a koalícióból kilépjen, és nem tevődik fel a kormánykoalíció felbomlása sem. 

 

„Tekerjétek ki a nyakát!” RMDSZ-es képviselőt, exkormányfőt ért agresszió az 

AUR tüntetői részéről 
2023. május 10. – Krónika, maszol.ro, szekelyhon.ro 

Rátámadtak a szélsőségesen nacionalista Románok Egyesüléséért Szövetség (AUR) tüntetői 

szerdán a bukaresti parlament épülete előtt Csoma Botond RMDSZ-es parlamenti képviselőre 

és Ludovic Orban volt miniszterelnökre. Mint arról beszámoltunk, az ellenzéki alakulat hívei – 

a parlamentben pedig a párt törvényhozói – azt követelik, hogy vegyék le napirendről az 

Országos Gyermekmegfigyelő létrehozásáról szóló, végszavazásra váró törvénytervezetet. Az 

AUR rendkívül agresszív szimpatizánsai válogatott szitkokkal illették a parlament épületébe 

tartó Csoma Botondot, az RMDSZ képviselőházi frakcióvezetőjét, akit lehurrogtak és 
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https://kronikaonline.ro/belfold/turos-az-rmdsz-nem-fontolgatja-a-kormanybol-valo-kilepest-nincs-is-rajta-ilyen-iranyu-nyomas
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megfenyegettek. A politikus elmondása szerint az egyik AUR-os arra buzdította társait, hogy 

„tekerjék ki a nyakát” a magyar képviselőnek. 

 

Nem hátrál meg Tánczos Barna – visszaállítják a megelőzési kvótát a 

medvepopulációra 
2023. május 10. – maszol.ro 

Ha a továbbra is az RMDSZ vezeti a környezetvédelmi minisztériumot, száz százalékos az 

esélye annak, hogy visszaállítják a megelőzési kvótát a medvepopulációra – szögezte le a 

Maszolnak Tánczos Barna miniszter. Az RMDSZ-es tárcavezető felidézte, hogy két és fél évvel 

ezelőtt, a mandátuma kezdetén a medvetámadások visszaszorítása volt az egyik legsürgősebb, 

ugyanakkor legnehezebben kezelhető probléma. „Az RMDSZ-en kívül egyetlen párt sem 

vállalta, hogy ezt a kérdést megoldja, a kormánykoalíciós partnereink akkor is és most is 

többnyire azt a taktikát választják, hogy az ujjuk mögé bújnak. Mi azt mondtuk, tudományos 

alapokra helyezve, határozott és racionális döntéseket kell meghozni” – mondta Tánczos 

Barna.  

 

Iskolai beiratkozás Erdélyben: hely van, már csak a gyermekek kellenek 
2023. május 10. – maszol.ro 

Javában zajlik az iskolai beiratkozás az előkészítő osztályokba. A magyar tagozaton 

országszerte igyekeznek megtartani az eddigi osztálylétszámot, azonban hogy ez mennyire 

sikerül, az már nemcsak a döntéshozókon múlik, hanem főleg a gyermekek számán, illetve 

azon, hogy a szüleik magyar osztályba íratják-e gyermekeiket. Körbenézett a maszol.ro 

Erdélyben, hogy van-e elég hely, illetve hogy lesz-e elegendő gyermek az osztálytermek 

megtöltéséhez. 

      
A losonci Kármán József Alapiskolában a gyermek az első 
2023. május 10. – ma7.sk  

Idén 8 szülő választotta csemetéjének a losonci Kármán József Alapiskolát. Az intézményben, 

mely Losonc legkorszerűbb iskolái közé tartozik, jelenleg 144 diák tanul kilenc évfolyamban, 

ezt a szintet szeretnék tartani vagy növelni.  Csúsz Péter igazgató elmondta, a tavalyi évhez 

képest idén csökkent a beíratottak száma. „Tavaly 12 elsősünk volt, de a 8 beíratott még benne 

van a sokéves átlagban, ami 9 elsős körül mozog, tehát minden évben ez a cél. Természetesen 

hozzánk íratják be azokból a falvakból is a gyerekeket, ahol nincs magyar iskola. Az iskolabusz, 

amelyet a Rákóczi Szövetségnek köszönhetően tudunk üzemeltetni, azoknak a gyerekeknek az 

utaztatását biztosítja, akiknél fennáll a veszélye, hogy a faluban működő szlovák nyelvű 

iskolába lesznek beíratva. Az iskolabuszt teljes kapacitással használjuk, a szülők teljes 

megelégedésére” – hangsúlyozta az igazgató. Hozzáfűzte továbbá, hogy az iskolabuszon kívül 

az iskola erősségének tartja a rendszeres digitális továbbképzést, hiszen a 21. században ez már 

alapkövetelmény. 
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Komáromban alakul meg a Harmónia Musica Polgári Társulás 
2023. május 10. – felvidek.ma  

Komáromi székhellyel alapítanák meg a Harmónia Musica Polgári Társulást, mely a szlovákiai 

magyar zenészek szövetségét működtetné. 

„Fontos az összefogás, az érdekképviselet és az érdekérvényesítés. A világjárvány okozta 

korlátozások rámutattak arra, hogy csak együttesen képviselhet erőt a szlovákiai magyar zenei 

szakma – mind a művészi, mind a műszaki, mind pedig a szervezői vonal“ – vallja Lakatos 

Róbert, az Egressy Béni Városi Művelődési Központ igazgatója, a zenei szövetség 

megalapításának kezdeményezője. Komáromban hoznák létre a Harmónia Musica Polgári 

Társulást, mely arra lesz hivatott, hogy országos és nemzetközi szinten képviselje a szlovákiai 

magyar zenésztársadalom, a műszaki munkatársak és a rendezvényszervezők érdekeit. A 

szlovákiai magyar zenei szövetség megalapításának ötletét az a zenei kerekasztal adta, melyet 

a 2022-es Harmónia – Szlovákiai Magyar Zenei Díj ünnepélyes átadása előtt rendeztek meg 

Komáromban, 2022. október 14-én.  

 

Beíratási eredmények Dunaszerdahelyen és Somorján 
2023. május 10. – Új Szó  

Áprílis végén zárultak a beíratások a dunaszerdahelyi alapiskolákban. Somorján a Corvin 

Mátyás Alapiskolába elektronikusan is lehetősége volt a szülőknek beíratni a gyerekeket az első 

osztályba. Dunaszerdahelyen a város legnagyobb létszámú iskolájának számító Szabó Gyula 

Alapiskolában a tavalyihoz hasonlóan négy párhuzamos osztályt tudnak nyitni, erősítette meg 

Kiss Anasztázia, igazgatóhelyettes: ”A beíratott tanulók száma 76. 12 szülő jelezte, hogy 

szeretne egy év halasztást. A szakemberi vélemény után tudjuk meg pontosan, hány tanulóval 

kezdünk szeptemberben. Midenképpen megnyitjuk a négy osztályt, amiből három osztály az 

iskola területén lesz. Egy osztályt a kihelyezett tagozaton, a Keleti lakótelepen fogunk nyitni, 

12 elsőssel. Ez számukra nagyon előnyös, hiszen nem kell a városon átkelni minden reggel a 

szülőknek, családias hangulatú, kis létszámú osztály lesz. Iskolánkban a négy párhuzamos 

osztály a standard, tartjuk a szintet és elégedettek vagyunk.” Jelenleg 70 elsős tanul négy 

párhuzamos osztályban a Szabó Gyula Alapiskolában. 

 

Világi szerint Gyimesinek nem szabad szétfeszítenie a Szövetséget 
2023. május 10. – Új Szó  

Világi Oszkár a Slovnaft vezérigazgatója szerdán Pozsonyi Magyar Szakkollégiumban járt. 

Lapunk kérdésére azt nyilatkozta, szerinte az MKP hibát követ el azzal, hogy Gyimesi miatt 

szétfeszítik a nehezen felépített Szövetséget. Világi azt is hozzátette, úgy véli Forró Krisztián a 

párt elnöke csak a véletlennek köszönhetően került vezető pozícióba. Továbbá, a Szövetség 

elnökségét nem tartja egy effektív döntéshozó szervnek, úgy gondolja túl sok tagból áll ahhoz, 

hogy eredményes munkát végezzenek. Bírálta a platformok eltörlésének gondolatát is, ami 

elmondása szerint a sikeresnek mondható megyei választások után csak polarizálta a 

társadalmat és feszültségeket szült. 
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Szijjártó: a magyar-szerb együttműködés munkaerőpiaci dimenziója is 

megerősödhet 
2023. május 10. – MTI, Hirado.hu, MagyarNemzet, ORIGO, Demokrata 

A magyar-szerb együttműködés munkaerőpiaci dimenziója is megerősödhet, ugyanis nagy a 

kereslet a vendégmunkásokra a helyiek által be nem töltött magyarországi munkahelyeken - 

mutatott rá Szijjártó Péter külgazdasági és külügyminiszter szerdán Belgrádban. A 

Külgazdasági és Külügyminisztérium közleménye szerint a tárcavezető a szerb piacra belépő, 

magyar Prohuman HR-szolgáltató rendezvényén arról számolt be, hogy a jelenlegi kormány 

2010-ben, rendkívül rossz gazdasági állapotban vette át az ország vezetését, így teljes 

újjászervezésre volt szükség az újraelosztásra épülő szocialista gazdaságpolitika mintegy nyolc 

éve után. Elmondta, hogy a munkaalapú társadalom bevezetése mellett tették le a voksukat, 

megcélozva a teljes foglalkoztatás elérését, valamint egy olyan környezet kialakítását, 

amelyben megéri többet dolgozni és több embert alkalmazni. Mint közölte, ehhez inspiráló, 

egykulcsos adórendszert vezettek be, így máig Magyarországon kell fizetni a munkát terhelő 

legalacsonyabb adókat Európában. 

 

Zenta: Ajándékcsomag az újszülötteknek 
2023. május 10. – Vajma.info 

A Nemzetközi Vöröskereszt hete alkalmából a humanitárius szervezet zentai aktivistái az előző 

évekhez hasonlóan, az idén is ajándékcsomaggal kedveskedett a Zentai Közkórház szülészetén 

ezen a héten napvilágot látott újszülötteknek és szüleiknek. Đukić Teodóra, a Vöröskereszt 

zentai szervezetének a titkára hírportálunknak elmondta, hogy az idén 14 csomagot kaptak a 

vajdasági Vöröskereszttől, e mellett pedig a zentai aktivisták saját maguk is megajándékozták 

a legkisebbeket és az anyukáikat. Május 8-tól 15-ig tartó rendezvénysorozat keretében Zentán 

eddig kihirdették a Vöröskereszt által meghirdetett A vér életet jelent képzőművészeti 

pályázatának a díjazottjait, illetve toborzás, illetve a nemzetközi szervezet népszerűsítése 

céljából el kezdték látogatni a községben lévő iskolákat is, e mellett megajándékozzák a A Mit 

tudsz az egészségről és a Vöröskeresztről ? pályázaton résztvevő diákokat is – ecstelte Đukić 

Teodóra. 

 

Elballagtak a nagybecskereki leánykollégium növendékei 
2023. május 10. – Vajma.info 

A nagybecskereki Szathmáry Karolina Leánykollégium végzős növendékei tegnap tartották 

meg ballagási ünnepségüket. A székesegyházban szentmisét szolgáltattak, amelyet Tapolcsányi 

Emanuel plébános celebrált, majd ünnepélyesen elbúcsúztatták a 22 ballagót. Az ünnepségen 

Karl Jenő, igazgató szólt a fiatalokhoz, aki elmondta, hogy nagyon büszkék a ballagó leányokra, 

akiknek további sikereket kívánt. "Embert próbáló évek voltak ezek: egy világjárvány dúlta fel 
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tartósan mindennapjainkat, s alig ocsúdtunk fel belőle, egy piszkos háború szele legyintett meg 

bennünket. Mintha próbatételen esnénk át mindannyian. Ha erről van szó, nyugodt szívvel 

kijelenthetem: Nincs mit féljetek! Ti az érettségi vizsgát már letettétek. Bátran és büszkén 

engedjük el kezeiteket, mert tudjuk, hogy jó embereket bocsájtunk el" - mondta az igazgató. 

 

Hármas jubileum jegyében ünnepelnek 
2023. május 10. – Magyarszo.rs 

Torda több jubileumot is ünnepel az idén. A török hódoltság után a falu újratelepítése 225 évvel 

ezelőtt fejeződött be. 1776 és 1798 között mintegy százhúsz Szeged, Szentes és Csongrád 

környéki dohánytermesztő család költözött a településre, és Torda 1798-ban hivatalosan is 

megkapta szerződéses nevét. Az idén a Falunapok rendezvénysorozat is kerek évfordulós, 

negyvenedik alkalommal szervezik meg. Először 1983-ban került rá sor, amikor átadták az új 

Művelődési Otthont. A tordaiak számára az ünnepnek nemcsak ünnepnek kell lennie, hanem 

valamilyen eredményt is fel kell mutatni ilyenkor, vallja Dobai János, a tordai helyi közösség 

tanácsának elnöke. Az idén két új objektumot adtak át rendeltetésének ez alkalomból.  Az egyik 

a helyi, illetve a községi Önkéntes Tűzoltó-egyesület új, központi irodája. A régi községházán 

alakították ki, olyan helyiségben, amit eddig nem használtak ki. A helyi közösségben szeretnék 

ezt az épületet is funkcionálissá tenni. A másik objektum a falu első szabadtéri kemencéje, ami 

nemcsak kemence, hanem sütöde is lesz, egy nyitott terasszal kibővítve. Dobai János ezzel 

kapcsolatban elmondta, hisznek abban, hogy ez rengeteg új lehetőséget ad majd a falu számára. 

 

Erős gyökerekkel rendelkezik a magyar nép, hídépítőnek kell lennie 
2023. május 10. – PannonRTV 

Ezzel a címmel tartott előadást a szabadkai Keresztény Értelmiségi Kör szervezésében a horgosi 

Gonczlik Ákos, aki Ferenc pápa budapesti látogatásán vett részt. Ákos előadásában kifejtette, 

a számára legnagyobb élmény az ifjúsági est volt, amikor a Papp László Budapest 

Sportarénában 11 ezer fiatallal hallgathatta a Szentatya beszédét. A Keresztény Értelmiségi Kör 

szabadkai helyi csoportja havonta tart hasonló találkozókat, előadásokat, beszélgetéseket. A 

vajdasági szintű Keresztény Értelmiségi Kör e havi nagyszabású eseményét Zentán tartják. 

Május 27-én bibliai napon vehetnek részt az érdeklődők. Gonczlik Ákos, előadó: „A Keresztény 

Értelmiségi Kört én már nagyon rég óta ismerem. Általában idősebb korosztály tartozik ide, 

nekem az utolsó néhány évben sikerült csatlakoznom, most ez a második alkalom, hogy 

előadást tartok itt. Örülök, hogy ezekről a dolgokról tudunk beszélni, mindezekről fontos 

beszélni, hogy azok, akik valamiért nem tudtak részt venni egy-egy eseményen, 

élménybeszámolót hallhassanak.”  
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ORFK: több mint tízezren érkeztek Ukrajnából szerdán 
2023. május 11. – MTI, hirado.hu 

Az ukrán-magyar határszakaszon 5707-en léptek be Magyarországra szerdán, a román-magyar 

határszakaszon belépők közül pedig 4346-an nyilatkoztak úgy, hogy Ukrajnából érkeztek - 

tájékoztatta az Országos Rendőr-főkapitányság (ORFK) csütörtökön az MTI-t. A beléptetettek 

közül a rendőrség 94 embernek állított ki ideiglenes tartózkodásra jogosító igazolást, amely 

harminc napig érvényes. Nekik ez idő alatt kell felkeresniük az Országos Idegenrendészeti 

Főigazgatóság tartózkodási helyük szerint illetékes hivatalát a végleges okmányok 

beszerzéséért. 

 

Méltatták az édesanyákat Nagyszőlősön 
2023. május 10. – Kárpátalja.ma 

Május 10-én a Nagyszőlősi Szent József Bölcsőde-Óvoda Napocska csoportja köszöntötte az 

édesanyákat. A rendezvény kezdetén Hromovcsuk Gabriella, az intézmény igazgatónője 

üdvözölte az egybegyűlteket. Az óvodapedagógusok nyitóbeszédükben a legjobb kívánságaikat 

fejezték ki május legszebb ünnepe, az édesanyák napja alkalmából. A gyerekek tartalmas 

műsort adtak elő. Szebbnél szebb versek, énekek csaltak könnyeket az édesanyák, nagymamák 

szemébe. Táncukat a szülők nagy tapssal jutalmazták. 

 

Sportnap a Rákóczi szakgimnáziumban 

2023. május 10. – karpat.in.ua 

A II. Rákóczi Ferenc Kárpátaljai Magyar Főiskola Egészségügyi- és Sportcentruma, valamint 

az intézmény Szakgimnáziuma évente szervez sportnapokat. Az idei tavaszi rendezvénnyel az 

egészséges életmódra, valamint a testedzés fontosságára kívánták felhívni a figyelmet. A 

résztvevők egyéni és csapatversenyben, kötélhúzásban és labdajátékokban mérhették össze 

erejüket. A fiatalok is várták már a szabadidős napot, hiszen a versenyeken nem csak saját 

magukat fejlesztették, de erősíthették a közösségi szálakat is, mondta a szakgimnázium 

igazgatója.  

 

Virágokkal a szebb Beregszászért 
2023. május 10. – karpataljalap.net 

A jelenlegi háborús körülmények között sok esetben háttérbe szorultak a kistérségek és 

települések köztereinek esztétikai célú beruházásai, illetve az erre irányuló támogatások is 

mondhatni megszűntek. Ennek okán a magyarországi Alfaseed Kft. azt a célt tűzte ki maga elé, 

hogy szebbé teszi Kárpátalja köztereit, parkjait, kertjeit és körforgalmait. Céljuk elérése 

érdekében vetőmagcsomagot adtak át Beregszásznak. Az Alfaseed Kft. egy 2005-ben alapított 

családi vállalkozás, amely vetőmagkutatással, -nemesítéssel, -termeléssel foglalkozik 

Magyarországon, és a gondosan előállított vetőmagot értékesíti egész Európában, Dél-

Amerikában, Afrikában, Közel-Keleten és Ázsiában.  
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Ungvárra is megérkeztek a “Fuss neki!” akció könyvei  
2023. május 10. – Kárpátalja.ma 

A Kárpátaljai Megyei Könyvtár Idegennyelvű Osztálya ismét új könyvekkel bővült a “Fuss 

neki!” elnevezésű akciónak köszönhetően. 7 000 hrivnya értékben kapott a megyei könyvtár 

magyar nyelvű könyveket, ez 33 kötetet tesz ki. Többek között olyan szerzők kiadásaiból 

válogathatnak az olvasók, mint Neil Gaiman, Colleen Hoover, Stephenie Meyer, Stephen King, 

Danielle Steele és J.R.R. Tolkien. A “Fuss neki!” egy Székelyudvarhelyről származó 

adománygyűjtő program, amelyet idén a kárpátaljai magyar könyvtárak támogatásáért 

szerveztek meg. 

 
Szerette a Muravidéket 
2023. május 10. – Népújság 

Id. Horváth Károly népművelő 1967 óta gyűjtötte a Muravidék magyarlakta falvainak 

néphagyományát, figyelte az itt élő emberek életét. Szinte köztük élt, osztozott velük 

örömükben, bánatukban, el nem szakítható szálak kötötték családokhoz, emberekhez, a 

falukhoz. Fia, ifj. Horváth Károly elmondása szerint az apjának olyan élményt adott a 

Muravidék, amit nehéz lenne szavakba önteni. Ugyanúgy nehéz szavakkal kifejezni azt a hálát 

is, ami őt a munkájáért megilleti, ezért Karcsi bácsi születésének 90. évfordulója alkalmából a 

Muravidék népdallal tisztelgett előtte. Id. Horváth Károly lenti népművelő 1967-ben lépte át 

először az akkori magyar–jugoszláv határt azzal a szándékkal, hogy a Muravidék gazdag 

népdalkincsét magnószalagra rögzítse. Ezután három évtizeden át kutatta és tanította az itteni 

népdalörökséget. Karcsi bácsi születésének 90. évfordulója alkalmából a Muravidék 

szombaton este a lendvai Színház- és Hangversenyteremben nagyszabású emléknappal 

viszonozta mindazt, amit tőle kapott. 

  

A kutatás értékes információkat tár fel 
2023. május 10. – Népújság 

A Muraszombati Területi és Tanulmányi Könyvtárban a Helytörténeti estek című 

előadássorozat keretében az első muraszombati újságról, a Muraszombat és Vidéke (MéV) 

hetilapról mint a táj értékes történelmi forrásáról folyt beszélgetés hétfőn este Sövegeš 

Lipovšek Gordana és Göncz László történészekkel.  Mindkét szakember, Göncz László 

történész, a ljubljanai Nemzetiségi Kutatóintézet tudományos munkatársa és Šövegeš Lipovšek 

Gordana, a Maribori Területi Levéltár történésze és levéltárosa egyetértett abban: attól 

függetlenül, hogy hasonló módon, mint a legtöbb mai média is, a Muraszombat és Vidéke is a 

tőke és a politika árnyékában jelent meg, meglehetősen megbízható forrásnak tekinthető egy 

bizonyos korszak életéről és gondolkodásáról. Több mint száz témával kapcsolatos adatokat 

találhatunk benne (Šöveges Lipovšek elsősorban a muravidéki vasúttörténettel kapcsolatos 

adatok után kutatott), amelyek legtöbb esetben más forrásokban nem találhatók meg. 
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Folytatódik az Alvarium bővítése 
2023. május 10. – Népújság  

A maráci magyar önkormányzat tanácsának pénteki ülésén bemutatták az Alvarium 

melléképületének projektdokumentációját, támogatási kérelmeket bíráltak el és a közelgő 

programokat is egyeztették. Az ülés egyik kiemelt napirendi pontja az Alvarium tervezett 

melléképülete projektdokumentációjának bemutatása volt. Erre meghívást kapott a három 

pályázó közül a legkedvezőbb ajánlatot kínáló lendvai EKOing építészmérnöki vállalat. A 

cégvezető, Kreslin Miran építészmérnök, Praček Luka tervező, illetve Kelemen Simona községi 

infrastrukturális szakember több opció alapján mutatta be a tervezetet, a mintegy 180 

négyzetméteres alapterületű melléképület és a zöldterület kialakítását. Az új épület földszinti 

helyiségeiben közösségi terem, konyha, fedett terasz, az emeleten pedig vendégszálláshelynek 

kialakított szobák kapnak helyet. Odakint egy méhészkunyhó, méhes fog állni, a parkosított 

terület elején pedig buszforduló és parkoló lesz. A testület elégedett volt a látottakkal, de a 

szakemberek egyetértettek abban, hogy mivel az épületegyüttes méhészeti központként kíván 

működni, így olyan funkciókat kell kapnia, amelyek megfelelnek a tartalomnak.  

 

Egy családorvos, aki a Muravidéket választotta 
2023. május 10. - Népújság 

Dr. Vass Vilmost jól ismerik a Lendva és Dobronak környékén élők. A barátságos családorvost 

a magánrendelőjében kerestük fel Lendván. Miután elfoglalta jól megszokott orvosi székét, az 

életéről, a pályájáról mesélt. Nyugdíjba vonulásával ugyanis egy korszak zárult le az életében. 

46 évet töltött az egészségügyben, szakmája iránti elköteleződése és alázata a betegek bizalmát 

is elnyerte. A vajdasági származású Vass Vilmos a család negyedik gyermekeként látta meg a 

napvilágot. Két bátyja és nővére mellett Zentán nevelkedett. A Tisza-parti kisfiúban már 

egészen fiatalon megfogalmazódott a vágy, hogy mihez is szeretne kezdeni az életben. – 

Édesanyámnak szoktam mondogatni, hogy én majd orvos leszek, betegeket fogok gyógyítani, 

és ha ő beteg lesz, akkor majd én meggyógyítom – kezdi mesélni a történetét. Az elemi iskolát 

kitűnő bizonyítvánnyal zárta, majd a zentai egészségügyi szakközépiskolában folytatta a 

tanulást magyar nyelvű tagozaton. Jó eredményei lehetővé tették, hogy az akkori szegedi József 

Attila Tudományegyetem orvostudományi szakára felvételizzen. 
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https://nepujsag.net/nemzetiseg/14216-folytat%C3%B3dik-az-alvarium-b%C5%91v%C3%ADt%C3%A9se.html
https://nepujsag.net/muravidek/14218-egy-csal%C3%A1dorvos,-aki-a-muravid%C3%A9ket-v%C3%A1lasztotta.html


 

 

Napi Nemzetpolitikai Sajtószemle – 2023. május 11. 

. 

 

Elektronikus sajtó 

 
Határok nélkül 

2023. május 10. – Kossuth Rádió 

 

888 magyarországi település több mint 500 ezer hetedikes és középiskolás diákja közel 9 ezer 

tanulmányi kiránduláson vett részt a nemzetpolitikai államtitkárság Határtalanul 

programjában, amelyet először 2011-ben hirdettek meg. Megjelentek a Határtalanul! 

tanulmányi kirándulási program idei felhívásai, a program több új elemmel bővül - mondta 

Potápi Árpád János, a Miniszterelnökség nemzetpolitikáért felelős államtitkára mai  budapesti 

sajtótájékoztatóján.  

 

Második alkalommal tartották meg a Festum Varadinum eseménysorozat részeként a 

nagyváradi gazdasági konferenciát, amelyre a Partiumból és Erdélyből érkeztek vállalkozók. Az 

eseményt Szijjártó Péter külügyminiszter nyitotta meg.  

 

Szlovákiában megbukott a második, csupán ideiglenesen megbízott Heger-kormány is, 

amelyre az államfő szakértői kormány kinevezésével reagált. Meg is nevezte a miniszterelnök 

személyét, Ódor Lajost, akinek a kinevezése május 15-én várható.  

 

A szabadkai közgyűlés módosította 10 művelődési intézmény alapítói okiratát, ezzel lehetővé 

vált, hogy a kisebbségi nemzeti tanácsok külön-külön saját tagot jelöljenek az 

igazgatótanácsukba. Nagyobb szerepet kapva így az intézmények irányításában. Pásztor 

Bálintot, a szabadkai közgyűlés elnökét kérdezte beszél a jogi háttérről.  

 

Látványos bemutatókkal, előadásokkal és konzultációs lehetőségekkel várta ma az 

érdeklődőket a Hungarikumünnep Torockón. A három napos rendezvény programkínálatban 

magyarországi, erdélyi és délvidéki résztvevők előadásai hallgathatták meg az érdeklődől. V. 

Németh Zsoltot, a magyar életmód és nemzeti értékeink védelméért felelős miniszterelnöki 

biztosa volt a konferencia vendége.  

 

Marosvásárhelyen e hét végén  - immár 17. alkalommal - rendezik meg a Múzeumok Éjszakáját.  

Az idei esemény - amelyet a Maros megyei múzeum szervez 35 partnerintézménnyel közösen - 

közel 100 programot kínál. Ez a nap a városban a múzeumok ünnepe – mondta Fülöp Tímea, 

a Kultúrpalota osztályvezetője. 

 

https://mediaklikk.hu/musor/hataroknelkul/

